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Da li je karcinom prepreka za trudnoću 

Profesorka Katarina Stefanović iz Klinike za ginekologiju i akušerstvo Univerzitetskog kliničkog centra 

Srbije izjavila je za RTS da je od početka godine u našoj zemlji rođeno oko 3.400 beba. Ističe da u 

Višegradskoj postoji Centar za onkofertilitet za pacijentkinje koje imaju karcinom u trudnoći ili imaju 

problema sa plodnošću posle malignih bolesti. 

Zavod za statistiku saopštio je da je do juna rođeno 29.334 dece, odnosno 521 beba više nego u istom 

periodu prošle godine, što je rast od 1,8 odsto. Najviše rođenih beba, 5.242, imali smo u martu. 

Katarina Stefanović, gostujući u Jutarnjem dnevniku, izjavila je da je od početka godine rođeno oko 

3.400 beba u Srbiji, dok je tokom proteklog dana 25 – 19 devojčica i šest dečaka.  

Na pozitivnije promene u demografskoj politici, međutim, utiče i to što se mnogi sve kasnije odlučuju za 

roditeljstvo, ali i to što sve mlađe osobe obolevaju od teških bolesti, koje mogu da ugroze njihovo 

reproduktivno zdravlje. 

U GAK Višegradska zato postoji jedinstven Centar za fertilitet i onkofertilitet, u kojem mogu da se leče 

pacijentkinje iz zemlje i regiona. 

Stefanovićeva navodi da su proteklih godina imali iskustva sa velikim brojem pacijentkinja koje su imale 

karcinom u trudnoći ili su imale problema sa plodnošću posle malignih bolesti. 

Prema njenim rečima, reč o jedinstvenom Centru koji sarađuje praktično sa svim klinikama u zemlji i 

regionu, a koje se bave sličnom problematikom. 



 
 

"Centar za onkofertilitet funkcioniše po principu konzilijuma, ali i mnogobrojnih savetovališta za 

onkofertilitet, gde pacijenti dolaze upućeni od strane lekara ili drugih ustanova", navodi Stefanovićeva. 

Prema njenim rečima, lečenje za svaku pacijentkinju je jedinstveno i prilagođava se njenim godina, tipu i 

odmaklosti tumora... 

Dodaje da na klinici od 2009. godine postoji program zamrzavanja reproduktivnih ćelija, kao i tkiva 

jajnika, što je ujedno i način očuvanja fertiliteta. 

 

 

U Srbiji 12.000 davalaca kostne srži, potrebno 100.000 kako bi se za sve bolesnike pronašao davalac 

Transplatacija kostne srži često je jedini put ka izlečenju bolesti kao što je akutna leukemija. U nameri da 

što više ljudi motivišu za upis u registar davalaca, krajem maja pokrenuta je nacionalna kampanja 

"Osloni se na mene" koju sprovode Institut za transfuziju i Udruženje za borbu protiv akutnih leukemija 

"Leuka", uz medijsku podršku Radio-televizije Srbije. Kampanji su se pridružili i građani Loznice. 

Od početka kampanje krajem maja do danas u registar donora kostne srži upisano je oko 2.000 novih 

davalaca. Svoju humanost još jednom su pokazali i građani Loznice. 

"Ceo fudbalski klub "Sloga" je došao da se priključi akciji i da se upiše u registar davanja kostne srži", 

navodi  Darko Mitrović iz Korenite. 

Na transplataciju kostne srži u našoj zemlji čeka veliki broj kako odraslih pacijenata, tako i dece. Njihova, 

ali i borba njihovih porodica duga je i teška. Zato je važno da u nacionalnom registru koji trenutno broji 

tek oko 12.000 ljudi, bude preko 100.000 kako bi se za što veći broj bolesnika pronašao odgovarajući 

davalac. 



 
 

"Možete da zamislite kako je tim ljudima koji znaju da im život zavisi od toga, a da donora nema, svako 

od nas samo da se zamisli mislim da će shvatiti, svakodnevni strah da će biti, naravno tu je uvek prisutna 

i nada da će se negde neko u nekom trenutku upisati u registar", objašnjava Jelena Ivanović iz Udruženja 

za borbu protiv akutnih leukemija "Leuka" 

U registar donora kostne srži može da se upiše svaka zdrava osoba od 18 do 45 godina. Sama procedura 

vrlo je lagana i bezbolna, slična davanju krvi, jer naših pet minuta za nekog može da predstavlja ceo 

život. 

Zbog još uvek nedovoljnog broja donora, pacijenti u Srbiji i dalje se oslanjanju na Svetski registar i 

humane građane drugih država. Međutim, traženje nesrodnog davaoca u inostranstvu, dodatno 

usporava proces izlečenja, čime se i umanjuju šansa za preživljavanje pacijenta. 

"Obzirom da u okviru uže porodice svega 30 posto pacijenata ima podudarnog davaoca jako je veilki 

značaj da se upiše što veći broj ljudi u registar davalaca matičnih ćelija. U registar se mogu upisati osobe 

koje ne boluju ni od kakvih teških hroničnih bolesti srca, pluća i bubrega, od autoimunih oboljenja koja 

zahtevaju terapiju i od maligniteta", kaže Bjanka Lako Šoškić, transfuziolog. 

Građani Loznice u buduće će u Registar donora kostne srži moći će da se upišu svakog četvrtka u 

Vukovom domu kulture. 

 

 

"PITAM SE ŠTA NAM DONOSI JESEN I ZIMA" Dr Ivo Udovičić za "Blic": Čim otvorim oči PROVERAVAM 

BROJKE, jer postoji jedan DOGOVOR! 

Iako je veći deo populacije postao otporan na korona virus, i dalje se mnogi pitaju šta nas čeka na jesen i 

zimu? Poučeni ranijim iskustvima, shvatili smo da se sa koronom ne možemo šaliti, ali da pored toga ima 

i onih koji su u riziku bez obzira što omirkon soj koji ne daje teže komplikacije. 



 
 

Lekari iz kovid bolnica i dalje svedoče da ima onih ljudi koji zbog ove bolesti i dalje završavaju na 

bolničkom lečenju, te podsećaju i na vakicinaciju, ali i na oprez. Dok smo prošle nedelje "tragali2 za 

našim kovid lekarima, gde su i šta rade, otkrili smo da su neki od njih tek sada posle dužeg vremena 

uspeli da uzmu mali predah i odmore. 

Komandanta Vojne bolnice „Karaburma“ doc. dr Iva Udovičića prošle nedelje „zatekli smo“ na odmoru, 

kako nam je rekao, posle tri godine bio je na „pravom“ odmoru. Ipak, gde god bio, ne može bez praćenja 

korone, pacijenata ali i korona brojki. 

Ako se stanje pogorša prekidam odmor, takav je dogovor! 

- Uživanje u zalascima sunca iznad morske pučine su mi baš prijali. Međutim, da se razumemo, ja svakog 

jutra, čim otvorim oči odmah pogledam izveštaj iz naše bolnice i Batajnice. Naravno da pratim sve, takav 

je dogovor, ako se pogorša situacija prekida se odmor i vraćam se na posao. Ipak, svakog jutra pre kafe 

prvo proverim brojke, gde god da sam - ispričao je tada za „Blic“ dr Ivo Udovičić. 

Kako kaže, svi pokazatelji epidemije idu nam u prilog, njegova je ocena je na osnovu podataka da smo na 

dobrom putu, ali podseća virus je i dalje tu. 

- Imao sam dve svadbe u bližoj rodbini koje su zaostale zbog korone. Na prvu sam išao ali na drugu ne jer 

se nisam osećao najbolje. Imao sam povišenu temperaturu pa sam se saomoizolovao na pet dana. Ovo 

je prvi put za dve i po godine kako sam u kovid bolnici da imam povišenu temperaturu i blage simptome 

korone. Mogućnost zaražavanja na svadbama je svakako velika. Ali, sada moramo da živimo sa virusom, 

kaže dr Udovičić.i dodaje: 

- Možda i zbog briga šta nam donosi jesen ili zima ili straha od novih sojeva virusa ne mogu se potpuno 

opustiti. Moguće da je sve to podsvesno i posledica prethodne dve tragične godine. Ipak, moramo se 

vratiti normalnom životu i ovim lepim stvarima koje nosi godišnji odmor. Kovid je sigurno ostavio traga 

na sve nas koji smo se borili na prvoj liniji fronta. Kakve i koliko, videćemo, kaže dr Ivo. 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

 

ŠTA SE PROMENILO ZA DVE I PO GODINE EPIDEMIJE Prof. dr Ivana Milošević za "Blic": Obim posla nam 

se nije smanjio, ali sada imamo neuporedivo manje strepnje i stresa 

Virus korona u naše živote stigao je pre dve i po godine i do danas je ostao tu. Iz dana u dan i dalje 

prebrojavamo zaražene, hospitalizovane, nažalost i preminule. Godine borbe, strepnje, straha, gubitka, 

ali i uspona i uspeha, načinile su nas mudrijim i odgovornijim, te smo, čini se, svi skupa počeli da više 

cenimo zdravlje, ali i sve ono što imamo tokom „mirnog doba“. 

Na samom početku epidemije, marta 2020. sa dolaskom korone u naš život „uselili“ su se i naši lekari, 

koji ne samo da su nas lečili, nego smo njihova uputstva, savete i prognoze pažljivo pratili. Epidemiolozi, 

infektolozi, virusolozi, imunolozi, anesteziolozi…Potražili smo neke od njih, te su nam otkrili gde su, šta 

rade, sada, kada se nalazimo u mirnijoj epidemijskoj fazi. 

- Na profesionalnom planu je bilo dosta izazova, koji nisu vezani za kovid, ali je kovid i dalje tu i tome 

treba misliti. Onaj lepši deo leta su putovanja. Divno je što se opet putuje kao pre, što možemo da 

provedemo kvalitetno vreme sa porodicom i prijateljima, bez značajanijih ograničenja - počinje priču 

profesorka Milošević. 

Obaveze se nisu smanjile, dodaje ona, naprotiv, infektivne bolesti su stalni izazov, a o tome govori i 

pojava majmunskih boginja širom sveta. 

- Tokom leta lečimo i obolele od Groznice zapadnog Nila i drugih neuroinfkcija tipičnih za to doba 

godine, što je uvek veliki izazov. Klinika za infektivne i tropske bolesti sada radi klasičnu infektologiju, jer 

se oboleli od kovida leče u kovid bolnicama. Posebno zadovoljstvo mi predstavlja rad sa bolesnicima sa 

hroničnim bolestima jetre, posebno hepatitisom C, koje sada možemo da lečimo bez značajnijih 



 
 

ograničenja. U prethodnom periodu savremenom terapijom lečili samo 60 bolesika godišnje u celoj 

Srbiji. Lekovi su sada dostupni većem broju bolesnika, tako da je terapija samo u toku avgusta započeta 

kod 80 bolesnika u našoj ustanovi, a istu mogućnost imaju i drugi centru i Srbiji. Jasno vam je da to veći 

broj u jednoj ustanovi u jednom mesecu, nego ranije u celoj zemlji za 12 meseci - objašnjava profesorka 

Milošević 

Kako dodaje, to znači i mnogo više posla, ali i ogromno zadovoljstvo što se naši bolesnici leče istim 

protokolima kao i u bilo kojoj drugoj evropskoj zemlji. 

- Iskreno, uživam u svom poslu sa takvim mogućnostima. Obim posla nam se nije smanjio u poređenju sa 

početkom pandemije, ali to je sada sasvim drugi doživljaj, sa neuporedivo manje strepnje i stresa - kaže 

prof.dr Ivana Milošević. 

Korona je i dalje tu, ne može bez praćenja brojki 

Kako objašnjava naša sagovornica, bojke parti jer direktno utiču na ono čime se bavi. 

- Ljudi i dalje umiru od kovida. Srećom, okolnosti sa početka pandemije, preopterećen zdravstveni 

sistem i brojne epidemiološke mere su definitvno iza nas. Tome je doprinela vakcinacija, dostupnost svih 

najsavremenijih lekova za kovid, ali i činjenica da sojevi korone koji trenutno cirkulišu, iako zarazniji, 

imaju afinitet za gornje respiratorne puteve, pa u manjem procentu daju pneumoniju. Ne smemo da 

zaboravimo da je kovid i dalje tu, da uvek postoji rizik od smrtnog ishoda kod ugroženih kategorija, jer se 

radi o infekciji koja nepogrešivo pronalazi slabu tačku kod obolelog. U tom smislu treba biti odgovoran 

prema sebi i svom okruženju, o čemu je bilo zaista dosta reči u protekle tri godine, kaže profesorka 

Milošević. 

Teško je predvideti stvari unapred, ali… 

- U stručnoj literaturi se spekuliše da je moguć scenario kao kod gripa. Bolest je tu, ostaje sa nama 

zauvek, ali uz odgovarajuću, moguće sezonsku vakcinu, neće biti velikih promena u našem životu i radu. 

Posledice kovida se sreću na različitim sistemima organa, te se u tom smislu ovom problematikom bave 

lekari različitih specijalnosti. Svesni smo posledica koje kovid ostavlja, izverzirani smo da ih 

prepoznajemo i lečimo. S obzirom na to da pandemija i dalje traje, rano je za "podvlačenje crte", ali se 

nadamo da je perspektivna uz vakcinu i terapiju ipak povoljna, zaključuje prof.dr Ivana Milošević. 



 
 

 

Šekler: Po pitanju epidemije vidi se svetlo na kraju tunela 

Virusolog Milanko Šekler izjavio je danas da se po pitanju epidemije koronavirusa „možda vidi svetlo na 

kraju tunela”, ali da je potreban oprez i da u Srbiji ne može da se kaže da je epidemija završena. 

Šekler je za televiziju Prva izjavio da je dobro što se ne pojavljuju nove sorte virusa korona i dodao da su 

se neki sojevi izgubili, a da oni koji trenutno izazivaju najviše zaražavanja uglavnom ne dovode do teških 

oblika bolesti, prenosi Beta. 

„Nema teških slučajeva, nema nikakvog pritiska na zdravstveni sistem”, rekao je Šekler i dodao da ostaje 

na snazi poziv da se osetljive grupe građana vakcinišu i četvrtom dozom vakcine protiv koronavirusa, kao 

i svi stariji od 50 godina. 


